
Zápis č. 3/2024 

z jednání výboru pro rozvoj  

konané dne 17. 4. 2024 

 

Přítomni: Kašparová Jaroslava - místopředsedkyně, Ing. Ježek Libor, Mgr. Petrovský Ondřej, Ing. 

Paleček Tomáš, Mgr. Ibehejová Jana, Ing. Olyšar Petr, Bc. Kocumová Zuzana, RNDr. Jiřina Macháčková, 

Ph.D., Ing. Kyzlink Vít. 

 

Omluveni: MVDr. David Nejedlo, Mgr. Marek Jan 

Neomluveni:   

Pozvaní/hosté: Mgr. Šárka Prachařová – náměstkyně primátora 

                            Mgr. Jiří Šolc- náměstek primátora 

                            Bc. Leoš Vašina – odbor ekologie a veřejného prostoru  

                             

1.   Úvod 

Místopředsedkyně výboru paní Kašparová přivítala všechny přítomné na dalším zasedání výboru v roce 

2024. Výbor se sešel v počtu 9 členů. Výbor byl prohlášen za usnášeníschopný. 

 
 
Hlasování: 
Pro: 6 hlasů 
Proti: 0 hlasů 
Zdrželo se: 0 hlasů 
 

Členové výboru souhlasili s navrhovaným programem jednání ve znění:                     

 
Navrhovaný program: 
 

1. Úvod  

2. Materiály předkládané do ZM  

-Schválení změny subjektů smlouvy o spolupráci v rámci projektu "Klimatická zněna nezná 

hranic" 

-Informace o EU misi 100 klimaticky neutrálních a chytrých měst (Informace) 

 

3. Návrh na přidělení a nepřidělení dotací i dílčího fondu Ekofondu Dotačního fondu SML pro 

rok 2024  

4. Diskuze  

 

 



 2. Materiály předkládané do ZM  

 

-Informace o EU misi 100 klimaticky neutrálních a chytrých měst (Informace) 

 

Statutární město Liberec je od roku 2022 členským městem EU mise 100 klimaticky neutrálních a 

chytrých měst. V rámci toho má město připravit klimatickou smlouvu včetně akčního a investičního 

plánu. Protože cílem je předložit zpracované dokumenty Evropské komisi v září roku 2024, byla 

zastupitelstvu města předkládána informace o dosavadních aktivitách a navazujících plánovaných 

krocích před samotným předložením klimatické smlouvy ke schválení. Krátkodobým cílem je získat 

certifikaci města, tzv. Mission Label, který město obdrží po validaci klimatické smlouvy Evropskou 

komisí, a možnost následně využívat souvisejících benefitů. Dlouhodobým cílem je snížení emisí 

skleníkových plynů minimálně o 80 % (ve srovnání s výchozím rokem 2019). 

Postup projektu je pravidelně projednáván Komisí rady města pro 100 klimatických měst, 

zastupitelstvo města bylo informováno o stavu v rámci připravovaných a realizovaných strategických 

projektů  na 3. zasedání ZM dne 21. března 2024. 

V příštích měsících bude dopracován akční a investiční plán, které budou zastupitelstvu města 

předloženy ke schválení. Všechny dílčí kroky budou průběžně projednávány se city advisorkou a 

dalšími relevantními aktéry NetZeroCities. Současně bude pokračovat diskuze s příslušnými 

ministerstvy a dalšími orgány ČR.  

V květnu 2024 proběhne další kulatý stůl pro veřejnost, který bude z hlediska cílové skupiny 

zaměřený na občany a zástupce občanské společnosti (s důrazem na zranitelné skupiny obyvatel), z 

hlediska řešeného tématu pak na sektor budov. Budou zde řešena témata jako energetická chudoba, 

renovace budov, budování OZE, komunitní energetika v Liberci. V rámci komunitní energetiky bude 

brzy spuštěna kampaň, která má za cíl informovat širokou veřejnost o smyslu, fungování, benefitech 

komunitní energetiky, a motivovat ji k zapojení. Současně bude spuštěna online platforma, která 

bude sloužit jako nástroj pro propagaci projektu, šíření všech informací a aktivizaci potenciálních 

členů komunity.  

Dotazy:  

p. Petrovský – Do kdy to má být hotové…? 

Odpověď – 2030, ale jsou zde určité milníky, které se plní dříve. Klimatická smlouva bude hotova v září 

2024 

                         – Jedná se o neuvěřitelné finance, které tam jsou a za dva roky při 2,5 zaměstnanci na  

                           DPP, máme pouze zjištěné emise, tvoříme dokumenty, ale měli bychom se již překlopit  

                           také do realizační fáze…. 

Odpověď – Projekt ňákým způsobem běží, ale postupně a vše se musí zpracovávat postupně…. 

                       - Právě proto, jestli není těch zaměstnanců málo? 

Pozn. Nyní se zpracovává dokument, ten musí být hotov v září, nicméně na projektech, které naplňují 

strategii se pracuje paralelně, na tom pracuje někdo jiný než na samotné klimatické smlouvě (odbor 

rozvoje, energetického managementu, majetku…) 

Odpověď – V rámci projektu můžeme poptat odborníky, ale nejsou úplně k dostání v této oblasti…  

                    Kapacity chybí i kvůli nedostatku kvalifikovaných pracovníků s umem specifikované  

                     angličtiny/odborné angličtiny. 



 

Pí. Macháčková – Adaptační strategie a výběr koordinátora, již se toto někam posunulo? 

 

Odpověď – Situace je řešená a panem tajemníkem a stále je v řešení….nyní je přejmenovaná pozice  

                      v KAM, kam by adaptační strategie měla patřit, zde by tak bylo vytvořeno pracovní místo  

                      koordinátora projektu. 

                            

                               - Modrozelená infrastruktura vypadá hezky na papíře, ale dělá se něco víc? 

Odpověď – Realizují se projekty z Akčního plánu Adaptační strategie. 

 
2. Materiály předkládané do ZM  

-Schválení změny subjektů smlouvy o spolupráci v rámci projektu "Klimatická zněna nezná 

hranic" 

 
Zastupitelstvo města schválilo podání žádosti o poskytnutí dotace na projekt "Klimatická změna 

nezná hranic" a uzavření smlouvy o spolupráci mezi projektovými partnery. Na základě následné 

konzultace konceptu žádosti s poskytovatelem dotace se jeden z partnerů rozhodl od projektu 

odstoupit. Proto je nyní ke schválení předkládán návrh smlouvy ve stejném znění s aktualizovanými 

smluvními stranami a revokace části usnesení zastupitelstva města, upravující schválení a uzavření 

této smlouvy v původně schválené podobě. 

Projekt "Klimatická změna nezná hranic" navazuje na již předchozí úspěšně započatou spolupráci při 
projektu „4 města zachraňují přes hranice“, který byl realizován z operačního programu přeshraniční 
spolupráce Česká republika – Svobodný stát Sasko 2014-2020. Statutární město Liberec bude 
zastoupeno JSDH Krásná Studánka, která v rámci projektu zajistí následující aktivity: 
1. pořízení hasičské cisterny pro zdolávání lesních požárů vč. technického vybavení (CAS; stávající 
cisterna bude poskytnuta jiné jednotce JSDH Liberec), 
2. pořízení 3 ks velkokapacitních zásobníků kapalin včetně armatur, které slouží jako zdroj hasební vody 
v obtížně přístupném terénu 
3. pořízení 2 ks batohů s hadicovým systémem pro zásahy v obtížně dostupném terénu. 
4. pořízení 10 ks ochranných masek s nanofiltrem, 
5. praktický výcvik obsluhy motorové pily pro 20 osob všech partnerů (např. rizikové kácení), 
6. soutěž mladých hasičů v hasičské všestrannosti. 
 
Úprava smlouvy spočívá ve vypuštění města Herrnhut, které od další přípravy a realizace projektu 
odstoupilo. Stalo se tak na základě výsledku konzultace s poskytovatelem dotace a odbornými 
hodnotiteli, z kterého vzešel požadavek na zásadní změny v projektových aktivitách na straně 
Herrnhutu. Uzavření smlouvy o spolupráci bylo pozastaveno do doby konečného rozhodnutí Herrnhutu 
o účasti v projektu a ve schválené podobě tedy nebyla uzavřena. Projektové aktivity na straně 
statutárního města Liberec nebudou odstoupením Herrnhutu dotčeny. 
 

 
Bez dotazů 

 

 



Hlasování: 
Pro: 6 hlasů 
Proti: 0 hlasů 
Zdrželo se: 0 hlasů 
 

Usnesení: „Výbor pro rozvoj doporučuje ke schválení: uzavření aktualizované smlouvy o spolupráci 
za účelem realizace kooperačního projektu s názvem "Klimatická změna nezná hranic" mezi 
statutárním městem Liberec, městem Hrádek nad Nisou, IČ 00262854, statutárním městem Žitava, IČ 
14 626 610, obcí Oybin, IČ 14 626 430 a městem Jablonné v Podještědí, IČ 00260576“. 
 

 

3. Návrh na přidělení a nepřidělení dotací i dílčího fondu Ekofondu Dotačního fondu SML pro 

rok 2024  

 

Do uzávěrky lhůty pro podání žádostí o poskytnutí dotací z Ekofondu, tedy do 8. 3. 2024, do 12.00 

hod. bylo dle podmínek vyhlášení programů podáno celkem 17 projektů. Tyto projekty byly i dále 

hodnoceny.  

Dva projekty byly v požadovaném termínu podány (odeslány ke kontrole/schválení) v systému 

Grantys, ale nebyly již splněna další podmínka dle vyhlášeného programu.  

1. Projekt „Rezervace velkých kopytníků“ žadatele „Česká krajinná o.p.s.“ neobsahoval 

povinné přílohy, realizace probíhala mimo vymezené území, žádost nebyla odeslána dalším z 

předepsaných způsobů dle části  „E“ vyhlášení programu. 

2. Projekt „Za zážitkem do přírody 2024“ žadatele „Čmelák – společnost přítel přírody, z.s.“ 

byl včas odeslán ke schválení/kontrole v systému Grantys, ale již po termínu dle části  „E“ 

vyhlášení programu byl odeslán formou datové zprávy na podatelnu města. 

Tak jako každý rok, i nyní žadatelé nechávali podání žádostí na poslední chvíli, což je i ve vyhlášení 

programu důrazně nedoporučováno – právě z důvodu, že svou roli pak při akceptaci či vyřazení 

projektů z důvodu formálních nedostatků mohou hrát i minuty. 

Z důvodu nesplnění podmínek tedy musely být vyřazeny dva projekty. Celkem 17 projektů bylo (je) 

možné hodnotit. Bodové ohodnocení vychází z kritérií hodnocení ve vyhlášení programu. Patnáct 

projektů je evidováno v programu Ekologie a zeleň a dva projekty byly podány do programu Odpady. 

V letošním roce oproti předchozím zvyklostem přišlo hodně žádosti týkající se chovu včel či včelaření 

obecně. 

V programu Ekologie a zeleň je dle vyhlášení programů možno rozdělit 1.000.000 Kč, v programu 

Odpady 300.000 Kč.  Požadavek na dotaci v programu 1.1 Ekologie a zeleň odpovídá částce 924.510 

Kč. Požadavek na dotaci v programu 1.2 Odpady činí 94.200 Kč.  

Celkový požadavek na dotaci dosáhl 1.018.710 Kč. Z Ekofondu je možno rozdělit celkem 1.300.000 

Kč.  Pokud by byly podpořeny všechny projekty postoupené k hodnocení, činil by zůstatek dílčího 

fondu Ekofondu 281.290 Kč. Tento zůstatek aktuálního vyhlášení Ekofondu tak lze využít při dalším 

vyhlášení v příštím roce, neboť alokovaná částka zůstává na samostatném účtu Ekofondu.  Zároveň 

tímto může být pokryt případný výpadek financí na příjmové straně města či jiné priority vedení 

města a následná nižší podpora Ekofondu v roce 2025. 



K uvedenému hodnocení proběhla diskuse. Padl návrh na lepší definici, co znamená „ekologická 

výchova“ – důvodem jsou přijaté projekty, které plně neodpovídají dané terminologii. 

Dále pan Petrovský informoval výbor o zjištěném využití již přidělené dotace v minulých letech 

konkrétnímu příjemci Dramacentrum Bezejména, z.s.. Což bylo většinou členů zhodnoceno jako ne 

zcela správným využitím dotací.  

Členové prodiskutovali předložené podklady i projekty, které splnily formální podmínky pro 

postoupení k hodnocení dle podmínek vyhlášeného programu i hodnotících kritérií. Dva projekty s 

názvy „Offline“ a „Kačka“ žadatele Dramacentrum Bezejména, z.s. výbor odmítl podpořit.  

Původní návrhy na přidělení a nepřidělení dotací tedy musely být správcem programu změněny dle 

požadavku hodnotícího orgánu. Čl. 5.15 Statutu DF SML říká: „Projekty jsou hodnoceny správcem 

programů a hodnotícím orgánem dle tohoto statutu a podmínek a kritérií uvedených ve vyhlášení 

jednotlivých programů. Hodnotící orgán následně navrhne čerpání prostředků z programu dílčího 

fondu pro jednotlivé žadatele přitom je vázán částkou alokovanou pro vyhlášený program, resp. 

výdajovým limitem, který je v daný okamžik v rozpočtu města pro daný dílčí fond k dispozici. Hodnotící 

orgán nemůže měnit pořadí projektů, které vznikne na základě bodového hodnocení. Správce 

programů dílčího fondu poté předloží návrh hodnotícího orgánu na poskytnutí dotací k odsouhlasení 

RM a k rozhodnutí ZM.“ Hodnotící orgán nezměnil bodové hodnocení, ale projekty navrhnul svým 

usnesením k vyřazení, což vyjádřil ve svém usnesení.  

Správce programu upozornil, že situaci ohledně předmětného žadatele ještě konzultoval s odborem 

právním, přičemž odbor právní konstatoval následující: „Důvod neposkytnutí dotace může spočívat i 

v neschválení dotace potřebným počtem hlasů, může jím být nedostatek žádosti o dotaci, vyčerpání 

alokace v programu, nesplnění hodnotících kritérií apod. Dle správního řádu je odvolání proti 

sdělení podle části IV. správního řádu vyloučeno, nicméně lze ho žalovat podle zákona o soudním 

řádu správním. Proto obce musí vždy dbát, aby řádně neposkytnutí dotace nebo NFV odůvodnila v 

souladu s principy transparentního nakládání s majetkem obce. Co se týká vlastního soudního 

přezkumu, jsou jeho meze definovány v judikatuře Nejvyššího správního soudu. Z ní vyplývá, že 

soudní přezkum negativních rozhodnutí o tzv. „nenárokových“ dotacích je omezen na posouzení 

řádného procesu, který garantuje rovnou ochranu práv a rovné zacházení se všemi žadateli za 

stanovených podmínek. V rámci soudního přezkumu přísluší soudu posoudit, zda správní orgán z 

mezí správního uvážení nevybočil. Pokud si tedy poskytovatel dotace nebo NFV stanoví vlastní 

podmínky pro poskytnutí dotací nebo NFV, nikdy nesmí stanovit diskriminační podmínky pro 

jednotlivé žadatele a především tyto podmínky musí poskytovatel sám následně dodržovat. Soudy 

obecně požadují, aby z rozhodnutí o neposkytnutí dotace vyplývaly konkrétní důvody, pro které 

bylo např. v rámci hodnocení kritérií přistoupeno ke snížení počtu bodů. Prostor pro libovůli tady 

určitě není. Obávám se, že pokud mají všechny doklady v pořádku, splnili hodnotící kritéria, máme 

alokovány prostředky atd., tak budeme neposkytnutí těžko odůvodňovat…(JUDr. Ovádková).  

Výbor se nicméně domnívá, že SML má být schopno své rozhodnutí o nepřidělení dotace případně 

obhájit, a že je nutné nevyhovět žádostem, které jsou sice formálně dobře zpracovány, své aktivity 

odůvodňují bohulibými úmysly, ale z hlediska jejich obsahu, či při bližším zkoumání a porovnání 

náplně projektu a rozpočtu, se spíše snaží na obyčejné a běžné aktivity získat co nejvíce prostředků a 

jejich přidělení by tak znamenalo neefektivní nakládání s veřejnými prostředky, které naopak mohou 

být použity pro méně nadsazené nebo lépe cílené projekty a žádosti s nižší požadovanou výší dotace, 

co navíc mají blíže k účelu Ekofondu včetně účelnější a méně nákladné cesty k jejich naplnění. 



Po provedených úpravách dle usnesení výboru činí požadavek na dotaci v programu 1.1 Ekologie a 

zeleň 764.510 Kč. Požadavek na dotaci v programu 1.2 Odpady odpovídá částce 94.200 Kč. Celkový 

požadavek na dotaci dosáhl 858.710 Kč. 

 

Hlasování: 
Pro: 9 hlasů 
Proti: 0 hlasů 
Zdrželo se: 0 hlasů 
 

Usnesení: „Výbor pro rozvoj z hlediska vyhlášení programů Ekofondu a naplnění účelu dílčího fondu, s 

ohledem na skladbu rozpočtu a reálného vlivu na definovaná hodnotící kritéria nedoporučil podporu 

projektů č. 2 a 13.“  

 

                    4. Diskuze 

 

V rámci diskuze vznesla dotaz paní Kocumová, proč se výboru neúčastní někdo za starosty. A další dotaz 

byl, co bude dále s bazénem v Liberci. 

Paní náměstkyně Prachařová zodpověděla dotaz z pohledu dotace – v úvahu připadají dvě možné 

dotace, NSA a OPŽP. Obě stále za předpokladu, že je město získá. Ovšem je nutné dodržet či splnit 

termín čerpání dotací.  

Projekt bazénu byl gesčně přiřazen panu primátorovi. Nyní jsou v řešení obdržené připomínky v rámci 

VZ na stavbu.  

 

Požadované body k příštímu projednání na zasedání výboru: 

 

-bazén 

-rozvojové plochy u bývalé Textilany (po zasedání rady architektů 5/2024) 

 

 

 

Další zasedání výboru bude probíhat dne 22. 5. 2024. 

 


